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Naše vesNice
Svéradice

vážení spoluobčané,

k vašim rukám právě doputovalo letošní první vydání našich 
svéradických novin. Věřím, že letošní rok pro vás začal úspěš-
ně a chřipka, která mezi námi v prvních měsících roku řádila, 
se vám vyhnula obloukem anebo vás alespoň příliš nepotrápila. 
Sněhu jsme si prozatím užili opravdu jen poskrovnu, ale zima 

ještě není u konce a možná ještě neřekla poslední slovo. Velké 
mrazy v polovině měsíce února proměnily všechny vodní plo-
chy v přírodní kluziště a kdo měl chuť, mohl hezké slunečné 

dny využít k bruslení. Sluneční paprsky jsou už v těchto dnech 
příjemně hřejivé a přináší nám také trochu té dobré nálady, dny 
se prodlužují, sněženky už vykukují ze země, a to je známkou 
toho, že jaro tady bude co nevidět.
Začátek tohoto roku jsme využili na přípravu akcí pro násle-

dující měsíce. Po loňské rekonstrukci vodovodu a kanalizace 
v ulici na Rafandě nás čeká oprava vozovky na dotčené míst-
ní komunikaci. Výměna kanalizačního a vodovodního vede-
ní byla ukončena v listopadu minulého roku a na financování 
se významně podílel Plzeňský kraj, který nám poskytl dotaci 
460 000 Kč z Programu stabilizace a obnovy venkova Plzeňské-
ho kraje. Žádost o dotaci na opravu místní komunikace jsme 
na krajský úřad zaslali začátkem roku i letos, ze stejného pro-
gramu jsme požádali o finanční příspěvek na opravu zmíněné 
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místní komunikace. Zda jsme byli úspěšní, se dozvíme bě-
hem měsíce dubna. Do té doby bychom měli rádi vše při-
pravené, abychom mohli opravu zahájit co nejdříve, a tím 
stavební práce v této ulici dokončit. Všem, kteří tam bydlí, 
děkujeme předem za trpělivost během oprav.
Na prosincovém zasedání zastupitelstva byl schválen 

nový územní plán, který nabyl účinnosti dne 13. 1. 2025. 
Jeho finální verzi naleznete na webových stránkách obce 
i města Horažďovice.
Již třetím rokem máme uzavřenou smlouvu na zimní údrž-

bu obecních komunikací s místním zemědělským druž-
stvem. Vzhledem k charakteru letošní zimy s námi nemají 
družstevníci téměř žádnou práci. Zato náledí nás prováze-
lo několik dní za sebou. Pracovníci obce, kteří letos zůstá-
vají zaměstnáni i v zimních měsících, se snažili komunika-
ce ošetřit ještě předtím, než půjdou děti na autobus nebo 
místní občané nakupovat do obchodu. 
V zimních měsících se zaměstnanci obce pustili do re-

konstrukce sklepních prostorů kulturního domu. Hospoda 
tam využívá jen dvě místnosti, v jedné místnosti je kotelna 
a ostatní prostory jsou prázdné. Prvním krokem bylo očiš-
tění všech zdí od nánosů prachu a nečistot. Následně se 
pracovníci pustili do jejich vybílení, což celý sklep prosvětlí 
a zlepší hygienické podmínky. Z nevyužívané místnosti pod 
schodištěm bude vybudován sklad pro obec. Součástí re-
konstrukce bude i nezbytná oprava kanalizačního potrubí, 
které odvádí odpadní vody do septiku. Stávající potrubí se 
nachází v havarijním stavu a jeho výměna je tedy nevy-
hnutelná. Nové potrubí zajistí spolehlivé fungování kana-
lizačního systému a zabrání případným komplikacím v bu-
doucnu.

Pokud to počasí umožňuje, pokračují také práce na vy-
řezávání náletů na Kostelíku. Na jaře bychom chtěli začít 
sekat celý kopec mulčovací sekačkou, kterou jsme z toho-
to důvodu v minulém roce zakoupili. Zabránit bujnému vy-
růstání akátů, které mají velké ostny a vyrůstají prakticky 
kdekoliv, je velká výzva.
V nejbližší době pro vás připravujeme několik kulturních 

akcí. Na těch, které máme bezprostředně za sebou, jste 
nás potěšili svým zájmem. Na Nový rok nám opravdu ide-
álně vyšlo počasí, a tak se startovní listina zcela zaplnila 
a z občerstvení, které jsme pro vás měli připravené na ces-
tu, nezbylo vůbec nic. Velký zájem jste projevili také o Bet-
lémské světlo, které tradičně každý rok pro vás všechny 
obstarává a na Štědrý den rozdává paní Marie Šulcová. 
Její ochota a obětavost jsou krásným příkladem toho, jak 
i malé skutky mohou přinést radost mnoha lidem. Proběh-
ly také všechny plesy, které každoročně pořádají myslivci, 
hasiči a sportovci. Všechny tři se, myslím, vydařily. Organi-
zace takové akce stojí spoustu úsilí a je pro pořadatele od-
měnou, pokud se sál zaplní. Mohou si odnést alespoň malý 
výdělek, který pak použijí pro rozvoj své činnosti. 
A závěrem pozvánka na nadcházející akce. V sobotu 1. 

března proběhnou tradiční masopustní oslavy plné hudby, 
tance a dobrého jídla. A hned o týden později, 8. března, 
společně oslavíme Mezinárodní den žen. Připraveno bude 
posezení ve vestibulu kulturního domu a zveme na něj 
všechny ženy, vítán je i pánský doprovod. Těšíme se 
na příjemné setkání a doufáme, že si tyto události užijete.
Přeji vám všem krásné jarní dny

Jindřiška doláková, starostka obce
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Pracovní doba obecního úřadu:
Úřední hodiny pro veřejnost:
PONDĚLÍ 07.30–11.30 13.00–17.00
STřeDA 07.30–13.00
PáTeK 07.30–11.00

PONDĚLÍ 07.00–17.00
ÚTeRÝ 07.00–15.00
STřeDA 07.00–16.00
ČTVRTeK 07.00–15.00
PáTeK 07.00–13.00
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BŘEZEN 2025:

CHALOUPKOVÁ Anna 2. března 78 let
VĚTROVCOVÁ Anna 6. března 80 let
KLEČKA Karel 10. března 83 let
SMITKA Josef 14. března 60 let
FIŠER Josef 19. března 69 let

DUBEN 2025:

KOLLÁROVÁ Milada 3. dubna 87 let
DUHAN Milan 5. dubna 68 let
KORBEL Jaroslav 6. dubna 62 let
PODLEŠÁK Jan 10. dubna 78 let
BUKOVAN Jiří 14. dubna 66 let
KORBELOVÁ Anna 14. dubna 80 let
ŠIMÁNKOVÁ Hana 16. dubna 69 let
AUGUSTIN Jaroslav 21. dubna 85 let
PODLEŠÁKOVÁ Božena 22. dubna 79 let
SOUKUPOVÁ Hana 25. dubna 61 let
SOUKUPOVÁ Ludmila 26. dubna 60 let
PLEYEROVÁ Zdeňka 27. dubna 80 let
SOUKUP Václav 27. dubna 64 let
KALABZA František 29. dubna 70 let

Společenská rubrika

Knihovna: úterý 17:00–18:00 holičství – václav Kestner tel.: 728 031 712
 pátek 17:00–18:00 čtvrtek v sudém týdnu
Kadeřnictví – stanislava hájková, tel.: 606 327 997 Masérské služby – soňa zídková, tel.: 736 766 185
pondělí (po tel. domluvě) – od 7:00 hod. čtvrtek (po tel. domluvě) – od 7:00 hod.
Pedikúra – Karla hokrová, tel.: 724 318 881
úterý v sudém týdnu – od 9:00 hod.



zaJíMavOsTi, udÁLOsTi...

Novoročního pochodu 1. 1. 2025 se zúčastnilo 
něco přes 170 účastníků. V letošním roce byla trasa 
Novoročního pochodu změněna. Šlo se po nové ces-
tě ze Svéradic do Babína. Tam bylo připraveno pro 
všechny účastníky malé občerstvení „u Kolářů“. V cíli 
pak ještě novoroční turisté mohli navštívit hospodu  
U Turků.

Tříkrálová sbírka proběhla letos ve stejném režimu 
jako v předchozích letech. Se zapečetěnými kasička-
mi obcházeli koledníci ve třech skupinkách domovy 
po celé obci. celkový výtěžek činil v naší obci 20 487 Kč.  
celkem se na Horažďovicku vybralo 479 785 Kč. Pořa-
datel sbírky charita Horažďovice posílá všem dárcům 
velké poděkování.

Poplatek za odpad musí být uhrazen do konce dub-
na, jeho výše se pro letošní rok stanovuje na 600 Kč 
za osobu s trvalým pobytem nebo za nemovitost trvale 

neobydlenou. Ve stejném termínu je splatný i poplatek 
ze psů. Oba poplatky můžete hradit hotově v kance-
láři obecního úřadu nebo bezhotovostním převodem 
na účet obce č. 27522351/0100, jako variabilní symbol 
uveďte číslo popisné nebo evidenční. Všechny infor-
mace jsou k dispozici také na stránkách obce.

v nejbližší době je pro vás připraveno 
několik akcí:
V sobotu 1. března bude pořádán Masopustní průvod, 
který bude procházet celou obcí, tak jako v minulých 
letech. Vycházet se bude od zadního vchodu kulturní-
ho domu ve Svéradicích od 13:00 hod.;
V sobotu 8. března se uskuteční ve vestibulu kulturní-
ho domu oslava Mezinárodního dne žen. Připrave-
no bude bohaté občerstvení a každá žena obdrží malý 
dárek s kytičkou.

všichni jste srdečně zváni!
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rok 1955 –  
před 70 lety 

výroční schůze Jzd
Výroční schůze JZD se konala v týdnu 

od 2. do 5. února. Schůzi byl přítomen 
předseda ONV v Horažďovicích soudruh 
František Voldřich, který si vyslechl mno-
hé stesky našich družstevníků na činnost 
vedení a proto bylo rozhodnuto změniti 
vedení družstva. Na členské schůzi, která 
se konala začátkem března, byl zvolen no-
vým předsedou družstva pan Karel Smit-
ka z č. p. 62 (u Křenů); do revizních komisí 
byli jmenováni Antonín Pučil a Josef Grill.

Výrobní a finanční plán našeho JZD po-
čítá opět s 12 Kčs na pracovní jednotku, 
ačkoliv situace je mnohem lepší než roku 
minulého. Dobrá je také situace v chovu 
prasat. Za měsíc březen nakrmila krmič-
ka Klečková na 55 kusech 989 kg masa, 
což je průměrný denní přírůstek na kus 
a den 69 dkg. Po spočtení režijních vý-
loh bylo zjištěno, že výroba 1 kg masa má 
hodnotu 2,80 Kčs. 

výbor žen při MNv
Výbor žen při MNV koná pravidelně 

jednou měsíčně řádnou schůzi. Rozhodly 
se, že opraví a důstojně vyzdobí pomník 
padlým z 1. světové války; dále opraví 
a vybílí kapli na návsi, aby tato místa byla 
upravena ke Dni vítězství 9. května.

divadlo
Členové souboru při Osvětové bese-

dě sehráli dne 19. března divadelní hru 
Václav Hrobčický z Hrobčic od Ladislava 

Stroupežnického. Hra byla provedena 
dvakrát, a to odpoledne a večer. O diva-
dlo byl velký zájem a hra měla úspěch jak 
kulturní, tak finanční.

sovětský stroj
Dne 4. května na intervenci krajského 

tajemníka KV KSČ v Plzni s. Hlíny byl po-
prvé v naší republice vyzkoušen sovět-
ský stroj sazeč brambor pro hnízdovou 
výsadbu. Toho dne byli do Svéradic svo-
láni všichni agronomové ze všech okre-
sů kraje plzeňského, hlavní agronomové 
STS kraje plzeňského, aby se přesvědčili 
o práci tohoto stroje. Stroj řídil družstev-
ní traktorista K. Škudrna a byly vysáze-
ny plochy ve Velanově o výměře asi 4 ha. 
Stroj pracoval přesně a vždy po 70 centi-
metrech ukládal do země dvě brambory 
do hnízda. Také v JZD Slatina zasázeli po-
mocí tohoto stroje asi 9 ha půdy.

rok 1960 – 
před 65 lety

Od 1. ledna 1960 nastoupil na místo ta-
jemníka MNV s. Josef Talůžek. Narodil se 
v roce 1922 ve Velkém Boru. Školu na-
vštěvoval ve Velkém Boru a poté v Ho-
ražďovicích. Vyučil se zámečníkem v ČZM 
Strakonice a tam do roku 1950 pracoval. 
Od roku 1950 zastával různé stranické 
funkce, dosáhl hodnosti poručíka Minis-
terstva vnitra a přihlásil se v akci „po-
moci vesnici a zajištění zemědělské vý-
roby“ k práci na venkově. Byl jmenován 
ONV v Horažďovicích tajemníkem naší  
obce.

Současně nastoupil jako účetní (eko-
nom) do JZD s. Jaroslav Raška.  I on se 
narodil ve Velkém Boru, ale o něco poz-
ději, v roce 1931. Po absolvování základ-
ní školy, kterou navštěvoval ve Velkém 
Boru a v Horažďovicích, nastoupil ke stu-
diu na obchodní akademii v Písku. Po ma-
turitě byl účetním v STS v Horažďovicích.

Od 1. 6. nastoupil do JZD jako agro-
nom a mechanizátor s. Václav Forejt. Ten 
se narodil v roce 193 v Týnci a do školy 
chodil v Horažďovicích. Potom absolvoval 
vyšší rolnickou školu v Klatovech. Po ma-
turitě pracoval jako agronom v STS Ho-
ražďovice. 

rok 1965 – 
před 60 lety

Rok 1965 byl rokem oslav 20. výročí 
osvobození naší vlasti Rudou armádou. 
Ve Svéradicích se iniciátorem těchto oslav 
stala organizace KSČ, která hned od za-
čátku roku, spolu se zástupci dalších slo-
žek v obci, celé oslavy připravovala.

Samotným oslavám předcházela řada 
oprav a úprav domků i obce. Nově byla 
upravena náves, vysázeny nové strom-
ky. Potok na návsi byl zregulován a nově 
vydlážděn. Všechny práce byly provádě-
ny brigádnicky za aktivní účasti občanů. 
Byla dokončena výstavba požární zbroj-
nice a autobusové garáže. Během celé-
ho roku pokračovala výstavba MNV za ak-
tivního vedení tajemníka s. chaluše. Pře-
stavba byla dána do užívání v listopadu 
1965. Samotné oslavy proběhly začátkem 
května. V předvečer 1. máje byla na ná-
vsi postavena májka. 1. máj oslavili občané 
v průvodu v Horažďovicích. V předvečer  
9. května složili žáci místní školy slavnostní 
slib na návsi a vojáci patronátního útvaru 
z Horažďovic provedli ohňostroj. Následo-
vala Májová taneční veselice. Oslavy osvo-
bození pokračovaly ve Svéradicích i další 
měsíce, kdy byly pořádány akce jako tur-
naje v kopané, přednášky a jiné. vd

v úvodním čísle nového ročníku Našich novin svéradice se 
v našem putování obecní kronikou vydáme do roků 1955, 
1960 a 1965, to znamená, že se podíváme na dění v naší obci 
před 70, 65 resp. 60 lety. 

sTaLO se PŘed LeTY…



K nápadu na změnu trasy nás přivedla především sku-
tečnost, že provoz na hlavní silnici vedoucí k Topolu bývá 
na Nový rok velmi silný, a my jsme se pokusili pochod udě-
lat trochu bezpečnější. Trasa po nové páteřní cestě, vybudo-
vané v roce 2021, která prochází krajinou v okolí naší obce, 
nás tak zavedla do Babína. Ochotně nám vyšli vstříc Kolářo-
vi ve svém občerstvení Pařezová chaloupka v Babíně, kteří 
pro všechny účastníky pochodu připravili domácí uzené maso 
s voňavým, čerstvě upečeným chlebem. Právě tam byla na-
plánována přestávka na občerstvení, kde jste si mohli také 
chvilku odpočinout, posedět, dát si točené pivo nebo něco 
teplého pro zahřátí. 

Na zpáteční cestě jste měli na výběr ze tří možností. Po nej-
kratší trase, která měřila celkem asi 7 km, bylo možné jít 

po silnici přímo do Svéradic. Zejména rodiče s malými dět-
mi volili možnost vrátit se ze silnice zpátky na páteřní ces-
tu, což bylo asi o 0,5 km delší. A zdatnější turisté zvolili ces-
tu přes Rášek po trase dlouhé necelých 8 km. Po příchodu 
do Svéradic ještě někteří ukončili novoroční putování v hos-
podě U Turků, která se zcela zaplnila. Tam nabízeli výbornou 
česnečku nebo ovar. 

Vaše bohatá účast na letošním ročníku Novoročního pocho-
du po nově zvolené trase nás potěšila, určitě k ní velkou mě-
rou přispělo také sluníčko, které vás na novoroční procházku 
vylákalo. Jsme rádi, že jste se v tak hojném počtu zúčastnili, 
a doufáme, že se vám nová trasa líbila. Poděkování patří také 
všem, kteří se na organizaci letošního pochodu podíleli. jd

Tak zase za rok!
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aKce v OBci

Trasa letošního tradičního Novoročního pochodu nás letos poprvé zavedla 
do Babína a oproti letem minulým, kdy jsme přes Topol pochodovali do slatiny, 
se o něco málo prodloužila. délka trasy však nikoho neodradila, počasí nám také 
přálo, a my jsme na startovní listině napočítali 170 zúčastněných turistů.



Od 4. do 14. ledna 2025 probíhal  
na horažďovicku, Kasejovicku 
a Nepomucku jubilejní 25. ročník 
Tříkrálové sbírky. Koledníci se vy-
dali na dlouhou cestu, aby přinesli 
požehnání do vašich domovů a zá-
roveň pomoc pro nejpotřebnější.

Do letošního ročníku Tříkrálové sbírky 
se zapojilo rekordních 64 obcí, 333 ko-
ledníků a více než 100 vedoucích. Díky 
štědrosti dárců se podařilo do poklad-
niček na území Horažďovic, Nepomu-
ku a Kasejovic vybrat neuvěřitelných 
698 545 Kč, což je o 128 809 Kč více než 
vloni. Ten, kdo koledníky minul a rád by 
tuto celostátní sbírku podpořil, má mož-
nost přispět online na www.trikralo-
vasbirka.cz. Možnost tohoto daru bude 
aktivní až do 30. dubna 2025.

celková vybraná částka byla zaslána 
na celorepublikové konto, odkud nám 
bude poměrná část peněz (65 %) opět 
vrácena za účelem podpořit charitní prá-
ci se seniory a zdravotně postiženými 
na Horažďovicku (pečovatelská služba, 
odlehčovací služba pro pečující, domá-
cí zdravotní péče) a Občanskou porad-
nu v Nepomuku. Část peněz připadne 
na krizový fond určený na pomoc při ži-
velních katastrofách. Ve spolupráci s Od-
borem sociálních věcí a zdravotnictví 
MěÚ Horažďovice, Nepomuku a Městem 
Kasejovice budou vybrány a podpořeny 

ročník XXIII / únor 2025 7

TŘíKrÁLOvÁ sBírKa

JuBiLeJNí TŘíKrÁLOvÁ sBírKa – 
událost, která překonala očekávání!

hOraŽĎOvicKO
Babín 2 250 Kč
Břežany 11 055 Kč
Boubín 4 380 Kč
Dobrotice 3 120 Kč
Hejná 8 035 Kč
Hliněný Újezd 2 228 Kč
Holkovice 7 067 Kč
Horažďovice 171 146 Kč
Horažďovice Předměstí 6 288 Kč
Hradešice 8 125 Kč
chanovice 17 538 Kč
Jetenovice 7 522 Kč
Kejnice 9 450 Kč
Komušín 4 584 Kč
Kvášňovice 5 980 Kč
Lhota Horažďovická 7 051 Kč
Malé Hydčice 1 300 Kč
Malý Bor 18 190 Kč
Maňovice 4 294 Kč
Milčice, Loužná 12 665 Kč
Myslív 11 429 Kč
Nalžovské Hory 18 931 Kč
Olšany 4 802 Kč
Olšany-nádraží 6 040 Kč
Pačejov 6 135 Kč
Pačejov-nádraží 12 057 Kč
Slatina 5 983 Kč
Slivonice 2 520 Kč
Smrkovec 4 730 Kč
Stražovice 3 307 Kč
Svaté Pole 4 460 Kč
Svéradice 20 487 Kč
Třebomyslice 9 372 Kč
Týnec 12 100 Kč
Ústaleč 0 Kč
Velenovy 10 012 Kč
Velešice, Týřovice 5 251 Kč
Velké Hydčice 10 709 Kč
Velký Bor 14 511 Kč
Veřechov 4 681 Kč
ceLKeM  479 785 Kč

sociálně slabé rodiny s dětmi a senio-
ři. Současně podpoříme i centrum vol-
ného času pro školní děti ve věku 10–15 
let v Horažďovicích. Z Tříkrálové sbírky je 
v plánu poměrnou část finančních pro-
středků využít i na provoz sociálně inte-
gračního bytu a rozšíření skladu kompen-
začních pomůcek.

Dalších 35 % výnosu sbírky bude roz-
děleno podle tohoto klíče:
– 5 % na podporu projektů Diecézní cha-
rity České Budějovice,
– 10 % na humanitární pomoc, kterou 
poskytuje Diecézní charita České Budě-
jovice v zahraničí,
– 5 % na humanitární pomoc, kterou 
poskytuje charita České republiky v ČR 
i v zahraničí,
– 5 % na režijní náklady na pořádání sbír-
ky v celé České republice.

chtěli bychom poděkovat především 
koledníkům a jejich doprovodům, kteří 
obětovali svůj volný čas pro dobrou věc, 
a dále všem partnerům, u kterých bylo 
možné zanechat statické kasičky. 

Dále patří velký dík i starostům obcí 
a pracovníkům městských a obecních úřa-
dů za zajištění nutné administrativy sbír-
ky a samozřejmě všem dárcům, kteří ko-
ledníky uvítali ve svých domovech a pod-
pořili charitu. Vyrostli jsme díky vám!

Lucie Oudová, 
Pr pracovník charity horažďovice



Naše vesNice svéradice

Náš sbor ke konci tohoto roku čítá 
71 členů, z toho 20 žen a 51 mužů. 
Dne 13. ledna jsme pořádali taneční 
zábavu, kdy nám k tanci a poslechu 
zahrála již podruhé kapela Trolling 
Stones. Do tomboly jsme měli připra-
veno 180 cen a sešlo se jako vloni ko-
lem 90 platících, takže se zábava do-
cela vydařila.

Jako každý rok jsme posledního 
dubna s místními občany a zastupiteli 
obce postavili májku. Zúčastnili jsme 
se také obecní brigády na sběr kame-
ne u rybníčka. Za tuto brigádu děkuji 
všem zúčastněným hasičům, přispě-
li tak k přidělení dotace z rozpočtu 
obce na zakoupení nových céčkových 
a béčkových hadic. 

Okrsková soutěž se loni uskutečni-
la 25. května v chanovicích u příleži-
tosti založení 135 let místního SDH. 
Za muže soutěžili Tomáš Valach, Ma-
rek Doubek, Lukáš Petřík, Jan Pí-
sečný, Jaroslav Korbel ml., Ladislav 
Korbel a Ondřej Faust. Útok zaběhli 
za 45,06 s a štafetu za 72,55 s, celko-
vý čas měli kluci 117,61 s. S tímto ča-
sem se umístili na 6. místě.

1. slatina
2. velký Bor
3. defurovy Lažany
4. Jetenovice
5. holkovice
6. svéradice
7. chanovice

Za ženy soutěžily Alena Smitková, 
Ivana Smitková, Daniela Beránková, 
Radka Petříková, Adéla Makovcová, 

Lenka Martínková, Nikola Kuchto-
vá a náhradnice Lucie Mládková. Po-
žární útok zaběhli za 40,31 s, tím se 
umístily na druhém místě.
1. velký Bor
2. svéradice
3. Jetenovice

Všem soutěžícím a zúčastněným 
členům na těchto soutěžích děkuji 
za účast a reprezentaci jak našeho 
sboru, tak i obce.

Dne 8. června se konala obecní 
akce Vítání léta a pivní slavnosti, kde 
jsme pomáhali od pátku do neděle, 
ať jako hasiči, nebo zastupitelé. Jako 
vždy jsme měli postavený náš hasič-
ský stánek u pomníku, kde jste nás 
mohli, všichni, kdo akci navštěvujete, 
podpořit zakoupením námi připrave-
ného občerstvení. 

Na výroční valné hromadě jsme 
se sešli 14. prosince jako každý rok 
v hospodě u Turků. Po přečtení refe-
rátů o činnosti a menší diskusi násle-
dovala gratulace a předání dárkových 
poukazů pěti oslavencům. Po večeři 
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nám již potřetí zahrál na harmoniku 
pan František Kubáň. Komu jsme se 
s výběrem večeře netrefili do chutě, 
tak na příště navrhuji neutrální řízek 
z krkovice s bramborem.

informace pro členy:

Prosíme členy, kteří ještě neuhra-
dili příspěvek 200 Kč, aby tak učini-
li u naší nové pokladní Daniely Be-
ránkové. Příspěvky jsme převedli 
z našeho účtu na OSH Klatovy po-
vinně do 31. 1. 2025. Přispíváme tím 
na chod kanceláře v tomto roce. Do-
poručuji vždy uhradit do půlky měsí-
ce ledna nového roku, nejlépe jako 
většina členů při výroční schůzi. Hlá-
šení o činnosti našeho sboru musí-
me odesílat do 31. 12. kde se vy-
plňují odhlášení a zemřelí členové. 
Pokud se chce člen odhlásit, musí 
tak učinit nejdéle pří výroční schů-
zí v půlce prosince. Pokud tak pro-
vede, odpadá jeho povinnost hradit 
příspěvek na příští rok. Tím přede-
jdeme zbytečným nedorozuměním. 
Děkuji za pochopení.

za sdh svéradice 
Jaroslav Korbel

daLší sOuTěŽe 
Našich ŽeN:

V chanovicích jsme obsadily krásné 
druhé místo s časem požárního útoku 
40,31 s, ze kterého jsme se kvalifiko-

valy do vyřazovacího kola, jež se ko-
nalo 1. 6. 2024 v Žichovicích.

Tam jsme odjížděly časně ráno v pl-
ném nasazení. Nečekalo nás tam nic 
jednoduchého, protože bylo dešti-
vo a hřiště bylo rozbahněné. Na star-
tu se to pořadatelům docela vymykalo 

z rukou, protože selhávala startovací 
pistole a nebylo vůbec možné požár-
ní útok zahájit. Po povedeném startu 
jsme vyrazili vpřed, a nakonec z toho 
byl čas 54,70 s, který nám stačil na cel-
kové 10. místo a tento čas nám zajistil 
postup do okresní soutěže mužů a žen 
do Lub, která se konala 22. 6. 2024.

Odstartovaly jsme do útoku, ale roz-
hodčí nás po chvilce vrátili zpět kvů-
li nespuštěné časomíře. Skončily jsme 
na 9. místě společně s Velkými Hydči-
cemi v čase 65,41 s. Tady nás poškodil 
trochu rozhodčí, protože náš čas měl 
být 64,01 s a tím pádem jsme měly 
skončit před nimi. 

Na závěr bychom chtěly ještě připo-
menout, že na to, jaké máme možnos-
ti a vybavení, tak jsme předvedly hod-
ně dobrou práci. chtěly bychom po-
děkovat všem, kteří nám byli pokaždé 
při ruce (Vašek Šilhan, Jarda Korbel, 
Tomáš Valach, Fanda Marc, Lukáš Pe-
třík a ostatní).

Dále bychom chtěly poděkovat Ivo-
vi Smitkovi, který nám vždy připravil 
podmínky pro trénování na horním hři-
šti, a také Karlovi Tomanovi za finanční 
dar, za který jsme si pořídili nové přilby.

za ženy vedoucí družstva 
alena smitková
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„a“ tým
Přípravu na jarní sezónu ročníku 

2023/2024 začalo mužstvo pod vedením 
trenéra Petra Plasse v polovině ledna. 
Ve čtvrtek 15. února pak tým společně 
s dorostem odjel na čtyřdenní soustře-
dění do Soběšic. Tam se po celou dobu 
tvrdě pracovalo na vylepšení fyzické 
kondice a také na utužení party. Uby-
tování poskytl opět penzion Pod Hořicí, 
kde měli fotbalisté i realizační tým zajiš-
těnu plnou penzi a podle potřeby mohli 
využít saunu, vířivky, perličkové koupe-
le, rehabilitaci a ruční masáže. 

První mistrovský zápas se odehrál 
v neděli 24. března v Bolešinech a skon-
čil naší vysokou prohrou 2:5. Úvod jar-
ní sezóny se vyloženě nepovedl a vzhle-
dem k předvedenému výkonu se už teh-
dy dalo tak trochu tušit, že i tato sezóna 
zřejmě nedopadne dobře. A tuto před-
tuchu potvrdily i další zápasy. Následo-
valy venkovní prohry s Horažďovicemi 
(1:9), Mochtínem (0:6), Měcholupy (0:6), 
Blovicemi (1:5), Starým Plzencem (2:5), 
chanovicemi (2:6) a Strážovem (2:4). 
O něco lepší to bylo v domácích zápa-
sech, kdy jsme sice prohráli se Šviho-
vem (0:9) a Hrádkem (2:7), ale také 
jsme dokázali 3x vyhrát, a to nad „béč-
kem“ Klatov (2:0), Losinou (1:0) a Spá-
leným Poříčím (4:2). V součtu to zna-
menalo poslední 14. místo s odstupem 
šesti bodů na nesestupovou příčku. To 
znamenalo, že sezónu 2024/2025 stráví-
me v okresním přeboru.

V létě se uskutečnila pravidelná akce 
Memoriál Františka Pavlovského 
a Josefa smitky, která se konala v so-
botu 29. června v chanovicích, a to 
v rámci oslav 50 let tamního fotbalu. 
Pořadatelé tentokrát přistoupili k tomu-
to turnaji poněkud netradičně a pozva-
li na něj ještě další dva týmy, Pačejov 

V roce 2024 rybáři pracovali tak 
jako každý rok na několika akcích. 
První sobotu v lednu jsme opět asi 
po třech letech vyklízeli cestu na Ža-
bín. Je až neuvěřitelné, jak rychle 
dokáže zarůst cesta, která se pou-
žívá jen občas. Koncem února jsme 
si na výroční členské schůzi domlu-
vili priority a každý rybář dostal ně-

jaký úkol. O co se bude v průbě-
hu roku starat, kdo bude krmit jaký 
rybník, kdo se bude starat o sekání 
hrází apod. V březnu jsme vyklízeli 
na Mlýnském koryto potoka směrem 
ke Krlišům. Koryto zarůstá rákosím 
a náletovými dřevinami, protože se 
tato výpusť používá pouze při po-
vodních. O prvním dubnovém víken-
du jsme rozšířili a vytarasili vnější 
část hráze na Čekanci. Byla to velká 
akce, na které celou sobotu praco-
valo 14 lidí, jeden traktor a od míst-
ního VOD zapůjčený manipulátor 
na navážení kamene a zeminy. 

Kostelík jsme sekali pouze jednou 
v polovině července a sešlo se nás 
třináct. Dvakrát nás vyhnala bouřka, 
ale odradit jsme se nedali.

Ve spolupráci s obcí postavilo své-
pomocí několik našich členů krásný 
altán u Rybníčku. Po jeho dokončení 
jsme si udělali brigádu na dokončo-
vací práce a terénní úpravy.

Výlov Mlýnského proběhl tentokrát 
až v polovině října. Vzhledem ke stá-
le se posouvajícímu konci letních tep-
lot až na konec září asi říjnový ter-

mín ponecháme. Koncem října došlo 
na výlov násady z Čekance, a proto-
že nás bylo dost, ještě jsme upravili 
vjezd do kádiště v Mlýnském rybní-
ce. Na konci listopadu proběhl výlov 
Rybníčka a v dosti sychravém počasí 
jsme na občerstvení diváků i samot-
ných rybářů využili nový altán. Všem 
se stavba moc líbila.

Loni jsme také stačili opravit kaber-
nu na Rybníčku i Čekanci, protože že-
leza v betonu za asi 50 let provozu 
totálně zrezivěla.

Závěrem bych chtěl poděkovat 
všem rybářům, brigádníkům i obslu-
ze ve stánku za jejich pracovní na-
sazení.

za spolek svéradická ryba 
Pavel Klas

rybářské ohlédnutí se 
za rokem 2024 

cO PŘiNesL    FOTBaLOvÝ rOK 2024
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a Kasejovice. Věkovou hranici omezili 
na 35 let a výše s tím, že každé mužstvo 
si mohlo do kádru zařadit i dvě dívky či 
ženy. Hrálo se systémem každý s kaž-
dým 2 x 15 minut a nám se tento turnaj 
vydařil nad očekávání. Výběry Kasejovic 
a chanovic jsme porazili a remiza s Pa-
čejovem pak stačila na celkové vítězství 
v turnaji.

1. svéradice, 2. PaČeJOv, 
3. chaNOvice, 4. KaseJOvice

Na soutěžní ročník 2024/2025 začala 
příprava v úterý 16. července pod vede-
ním nového trenéra Václava Staňka, kte-
rý vystřídal ve funkci Petra Plasse, jenž 
po neúspěšné sezóně u mužstva skon-
čil. Obměnou prochází i samotný hráč-
ský kádr. Do sousedních Horažďovic pře-
stoupil Roman Kába, náš odchovanec, 
dlouholetá opora mužstva a velký klu-
bista. Z klubu odešla i další dlouholetá 
opora, Vašek Brůha, jenž se rozhodl po-
sílit sousední chanovice. Opačným smě-
rem pak tým posílili dva Jakubové, Boček 
a Kodýdek, kteří přišli na hostování z Ho-
ražďovic. Kádr pak ještě doplnili šikovní 
hráči ze zrušeného dorostu.

Úvodní zápas nové sezóny jsme ode-
hráli na domácím hřišti v neděli 18. srp-
na a hned se jednalo o derby se Soko-
lem Pačejov. Tento zápas jsme prohráli 
jednoznačně 1:6 a určitě to nebyl dobrý 
vstup do soutěže. I následující dva zápa-
sy jsme sehráli doma. O pouti jsme po-
razili Nezamyslice 4:3 a o týden později 
jsme pak s Dlouhou Vsí uhráli bezbran-
kovou remízu. První zářijovou neděli nás 
čekal první venkovní zápas, a to v Suši-
ci. Domácí nás v silné sestavě jasně pře-
hráli a domů jsme vezli krutou prohru 
1:5. I další venkovní zápas se nám ne-
povedl, když nás rezerva Nýrska porazila 
v poměru 3:2. O týden později nás v Mě-
cholupech čekal domácí „B“ tým a ani 

tentokrát jsme neuspěli; domů jsme jeli 
s prohrou 1:2. První říjnovou neděli jsme 
doma hostili SK Malý Bor. V tomto zápa-
se jsme rozhodně nebyli favoritem, ale 
přesto jsme po bojovném výkonu uhráli 
důležitou remízu 2:2. Dobrý výkon jsme 
však bohužel nezopakovali za týden 
v chudenicích a odváželi jsme si vysokou 
prohru 1:6. Náladu jsme si trochu vylep-
šili za týden na domácím hřišti, kdy jsme 

porazili Kolinec vysoko 4:0. Další víkend 
jsme prohráli na hřišti v té době vedou-
cího týmu soutěže TJ Start Luby B těs-
ně o jeden gól 1:2, když jsme o lepší vý-
sledek přišli až v nastaveném čase hru-
bou chybou rozhodčího. O den později, 
v pondělí 28. října, jsme doma dohráva-
li zápas s Janovicemi, který se v původ-
ním termínu neuskutečnil kvůli špatnému 
počasí. Po oboustranně neurovnané hře 
skončil tento duel plichtou v poměru 1:1.  
V dalším domácím zápase jsme trochu 
nezaslouženě podlehli Měčínu 1:2, a to 
hlavně pro naši neskutečnou střeleckou 
nemohoucnost. Poslední zápas podzimní 
části jsme sehráli ve Vrhavči a tentokrát 
jsme si po skutečně výborném výkonu 
přivezli výhru 5:3.

Po podzimu přezimují naši hráči na 11. 
místě se ziskem 12 bodů a s odhodláním 
na jaře svoje postavení v tabulce ještě 
vylepšit.

„B“ tým
Náš rezervní tým jarní část sezony 

2023/2024 odehrál podobně jako áčko 
velice špatně a na konci soutěže mu pat-
řilo předposlední, 13. místo se ziskem 23 
bodů a hrůzným skóre 41:122. To zna-
menalo pád do nejnižší okresní soutěže, 
IV. třídy.  

Po velkých diskusích ohledně kádru 
se nakonec tým do této soutěže přihlá-
sil s tím, že mu pomůžou někteří do-
rostenci ze zrušeného dorostu. Ukáza-
lo se však, že to, co se dohodlo, nefun-
guje, a po čtyřech odehraných kolech 
a vysokých porážkách se otázka dal-
šího působení béčka řešila na nejbližší 
výborové schůzi. Po zvážení všech ar-
gumentů pro a proti bylo jednoznačně 
rozhodnuto, že „B“ tým bude ze sou-
těžního ročníku s okamžitou platností 
odhlášen. 

dorost
Dorost jaro odehrál se střídavými vý-

sledky, a to mu na konci soutěže stačilo 
na 8. místo se ziskem 40 bodů a skó-
re 80:88. To určitě nebylo špatné, ale 
mohlo to být daleko lepší. Do nové se-
zóny 2024/2025 jsme původně dorost 
přihlásili, ale po zvážení všech okolnos-
tí jsme byli nuceni tuto přihlášku zrušit. 
Z kádru odešlo 5 hráčů, kteří už dovršili 
dorostenecký věk, a náhradu za ně se 
sehnat nepodařilo. V červnu sice pro-
běhlo jednání mezi naším klubem, cha-
novicemi, Pačejovem a Kasejovicemi, 
z kterého vyplynulo, že bychom moh-
li u nás dorost zachovat, a to ve spo-
jení s Pačejovem. Postupem času se 
však Pačejov přiklonil k variantě utvo-
ření společného dorosteneckého týmu 
s Hradešicemi a my jsme hledali další-
ho možného spojence. Vyskytla se ješ-
tě možnost spojení s Kasejovicemi, ale 
ani tam to nedopadlo, protože někteří 
jejich hráči to odmítli. A tím padla po-
slední možnost náš dorost zachovat. vd

cO PŘiNesL    FOTBaLOvÝ rOK 2024



Pro tento školní rok byl zapsán krás-
ný počet, 18 dětí. Bohužel, 5 dětí bě-
hem školního roku odešlo z důvodu 
stěhování nebo dovršení 3 let, a tu-
díž jejich spádová školka dítě přijala. 
Na konci roku jsme se loučili s 2 před-
školáky. Netušili jsme, zda se nám 
podaří naplnit k 1. 9. 2024 minimál-

ní kapacitu na třídu. Podařilo se a pro 
uvedený školní rok máme přijato 16 
dětí. co se týká zaměstnanců, zůsta-
li stejní jako v předešlém roce, kromě 
uklízečky. Obsadit toto pracovní mís-
to byl nelehký úkol z důvodu malého 
úvazku, dojíždění i pohledu na úklid. 
Zdá se to divné, ale byly i dámy, kte-
ré úklidu nepřikládaly nikterak velkou 
snahu, což je o to divnější, že se jed-
nalo o dětský kolektiv.

Po celý školní rok jsme pravidelně 
navštěvovali pohádky v KD Horažďo-
vice. Tyto pohádky nabízí Stálá di-
vadelní scéna Klatovy a vždy je o co 
stát. Navíc samy zajistí dopravu a ko-
nečná cena pro dítě je 75,- Kč, což je 
chvályhodné.

Dalším pro nás již hezkým rituálem 
jsou měsíční návštěvy paní Jany Kra-
mlové z Plzně, dentální hygienistky 
a magistry na vysoké škole, kde při-
pravuje své budoucí kolegy. Formou 

pohádky a obrázků dětem vysvětluje, 
jak pečovat o zoubky. Svoji prezen-
taci často obohatí účastí svých stu-
dentek z vysoké školy a pro děti je 
to tak zajímavější a poutavější. Ko-
nečná cena za jednu lekci je 30,- Kč 
na dítě. Vzhledem k dopravě a přípra-
vě na tuto činnost je částka zanedba-

telná. Z důvodu pouze 2 dětí, které 
dovršily věk, kdy potřebovaly řešit lo-
gopedii a paní logopedce by se k nám 
ze Záboří nevyplatilo jezdit, našim dě-
tem byla nabídnuta výuka logopedie 

přímo tam, kde je základní a mateř-
ská škola a dětí tedy více. 

V září 2024 nám odmítla kroužek 
angličtiny z různých osobních a ča-
sových důvodů naše dlouholetá 

angličtinářka, což nás moc mrzelo. 
Tak narychlo nebylo možné najít ná-
hradu. Od září 2025 se nám však, 
doufejme, díky jedné mamince, kte-
rá nám dala kontakt na jinou paní an-
gličtinářku, podaří kroužek angličti-
ny obnovit. Nově bychom také mohli 
zavést taneční kroužek. Záleží pře-
devším na tom, zda by byl zájem ze 
strany rodičů a vše do sebe organi-
začně zapadalo.

Na jaře 2024 se počet dětí snížil 
na 13 a kurz plavání jsme museli zru-
šit. Z počtu 13 dětí asi dalších 5 ro-
dičů nemělo o výuku plavání zájem, 
tudíž tuto činnost bylo zcela nemožné 
zrealizovat.

celý školní rok jsme pracovali po-
dle třídního vzdělávacího plánu. Vý-
uku jsme doplňovali jednorázovými 
akcemi a výlety. Například návště-
vou policie ve školce, programem 
s pejsky, divadelní pohádkou či ki-
nem do škol. Navštívili jsme knihov-
nu v Horažďovicích nebo také pří-
rodovědnou stanici. Nechyběly akce 

pro rodiče a vystoupení dětí k růz-
ným příležitostem. 

Při své práci s dětmi v mateřské 
škole se snažíme, aby byly děti pře-
devším veselé a spokojené. Největším 

Ohlédnutí za rokem 2024 

Naše vesNice SVéRADIce12
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úspěchem je spokojenost dětí. 
Člověk nemusí být dokonalý, 
a přesto lze dosáhnout pěkných 
cílů a úspěchů. Jsme malá ves-
nická školička, a když situaci tro-
chu zlehčím, nemáme nic zadar-
mo, tak jako ve velkých školkách. 
Musíme se více snažit a zviditelnit 
se. Děti nemusí navštěvovat svo-
ji spádovou školku a jsou rodiče, 
kteří dávají děti do MŠ, která je 
pro ně nejblíže jejich bydlišti. Jsou 
ale i tací rodiče, kteří si skutečně 
vybírají. Práce v mateřských ško-
lách je náročná. Musíme plnit RVP 
PV, plníme službu rodičům, jejich 
dětem i veřejnosti. Stále častěji se 
potýkáme s různými specifickými 
poruchami u dětí, každé z dětí má 
jiné potřeby a vy všem musíte vy-
hovět. Navíc se zdá, že malé školy 
svádí boj o přežití. 

Uvědomuji si, že vztah k dětem, 
ke kolegům i rodičům nespad-
nou jen tak z nebe. Proto bych 
si za celý kolektiv mateřské školy 
přála, aby v naší školce vládl klid 
a pohoda. Rodičům děkuji za je-
jich důvěru a snahu o spolupráci. 

S přáním krásných dní a pozi-
tivního myšlení

 Naďa Klasová – 
ředitelka Mš

/Zdroj: Marie Bubeníková: 
Rok šumavské vesnice/     

I v krutých mrazech a sněhu byly 
dřeváky a mejšlata nejčastěji noše-
nou obuví prostého lidu. Maminka 
velmi často vzpomínala, jak v této 
obuvi chodili do školy v nedalekých 
Bílenicích, později přes kopec do Ži-
hobec. Sněhu bylo do pasu a oni se 
jím brodili jen ve vlněných ponož-
kách a dřevácích, které museli někdy 
v závějích hledat.

No, říkalo se těm botám všelijak. 
Bylo jich i více druhů, někdy pěkně 
zdobené, jindy jen udělané pro chůzi 
po světnici či pro práci na poli podle 
způsobu výroby i podle druhu dře-
va, ze kterého se vyráběly. Byly to 
dřevěné pantofle, mejšláky, dřeváky, 
mejšlata… Teplé, ty se dělaly ze smr-
kového dřeva, ale dlouho nevydrže-
ly, zvlášť když se v nich děti klou-
zaly po zamrzlých loužích. Studené, 
ale trvanlivější, se vyráběly z buků, 
na Horažďovicku se dělaly i olšové, 
lehoučké a krásné, že se v nich dalo 
i tancovat. Pravé dřeváky byly celé 
dřevěné, vydlabané z jednoho kusu 
dřeva a pro větší teplo a pohodlí se 
vystýlaly slámou či onucemi ze sta-
rých hadrů. Mejšle neboli mejšláky 
měly pouze dřevěný spodek a nárt 
se potahoval kůží. Někde se jim ří-
kalo dřevěné pantofle a nosily se 
hlavně v létě. Úplně nejdříve se však 
používaly na cestu do maštale, kte-
rá sousedila s obytnými místnostmi 
většinou přímým vchodem z před-
síně. Nad maštalí bylo uskladněné 

seno, hnůj se v zimě skladoval někde 
v rohu, a tak selka nemusela ke kra-
vám přes dvůr, jen nazula tyto pan-
tofle, otevřela dveře a mohla rovnou 
dojit. Nyní dřeváky najdeme leckde 
na vesnici, chodí se s nimi po dvor-
ku, jsou oblíbené pro snadné nazou-
vání. Někteří chalupáři je mají jako 
ozdobu na zdi nebo položené někde 
jako dekoraci. Původně dřeváky pat-
řily mezi nejznámější domácky vyrá-
běné zboží na Šumavě. Postupně se 
tak rozšířily, že je vyráběly celé ro-
diny, byly balené do pytlů, dopravo-
vány na železniční stanici a pak po-
sílány do všech možných koutů naší 
vlasti nebo za českými vystěhovalci 
někam do světa. Ale nejen obuv se 
vyráběla doma, ať již zmíněné dře-
věné obutí, či selské parádní holínky 
šité ševcem.

Hluboké lesy poskytovaly hodně 
materiálu pro výrobu různých po-
třeb pro hospodáře i pro domác-
nost. Obyvatelé se snažili, hlavně 
přes zimu, když nebylo venku tolik 
práce, vydělat si nějakou tu korun-
ku navíc, vytvořit si něco hezkého 
pro svou domácnost, něco potřeb-
ného pro hospodářství. Tak postup-
ně došlo k prudkému rozvoji četných 
domáckých výrob, ať už textilních, 
nebo zpracovávajících dřevo. Nejdel-
ší tradici měla asi výroba hospodář-
ského náčiní nebo různých druhů ná-
dob z hlíny. Nejvíce si tak pomáhali 
k živobytí chudí domkáři, neboť čas-
to mívali jen kozu nebo jednu krav-
ku a ta je nemohla uživit. V roce 
1880 bylo na Sušicku celkem kolem 

rok šumavské vesnice – 
leden 
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30 výrobců hrábí a košťat. V dnešní 
době se tyto věci také vyrábějí, někdy 
i v domácích dílničkách, ale kvalita již 
není zdaleka taková jako při ruční výro-
bě, nyní se více používají různé přístro-
je na urychlení a zjednodušení práce. 
Vezměte si jen obyčejné hrábě. Muse-
ly být lehoučké, vyhlazené, neobracet 
se v dlani při práci, bez suků, tak ako-
rát do ruky. Nesměly být říznuté „přes 
vlas“. Na každou část bylo použité jiné 
dřevo, jinak sušené. řeknete zbytečná 
věda, ale nebyly obracečky, vše se hra-
balo ručně, a tak dost záleželo na ta-
kovýchto detailech. Hrabiště se děla-
lo z mladých smrčků, aby bylo pružné. 
Hlava musela být z javoru, jilmu nebo 
buku, aby byla pevná a nedrnčela při 
hrabání. I zuby bývaly bukové, na Šu-
mavě však více používali dřevo z hlo-
hu nebo černého bezu, které se dalo 
při ztrátě zubu snadno nahradit nebo 
vyměnit.

Dalším takovým podomácku vyrábě-
ným předmětem byla lopata na obi-
lí, které vyráběly stovky zručných ře-
meslníků a výrobců lopat. Dřevo přive-
zené domů na lopaty se ihned muselo 
ohladit a opracovat. Ani naši pradědo-
vé a prabáby nestáli o třísky v prstech. 
Teprve potom se lopaty pěkně zakou-
řily. To se dělalo pomalým sušením. 
Pece byly takřka v každém domě, tak-
že to nebyl žádný problém. Již z porov-
nání počtu řemeslníků zabývajících se 
výrobou hrábí a řemeslníků vyrábějí-
cích lopaty je zřejmé, který produkt byl 
na výrobu náročnější. Dále se doma vy-
ráběly mědlice a trdlice, používané při 
zpracování lnu.

Neméně starou tradicí bylo na Šu-
mavě zhotovování šindelů. Nejdříve se 
také dělaly jen v malém, po domácku, 
ovšem ve druhé polovině 19. století se 
počaly vyrábět na schwarzenberské 
pile v Prášilech strojově. Zaměstnalo se 
hodně dělníků, kteří si začali vydělávat 
a nosit domů pravidelně peníze, a tak se 
výroba šindele v malých továrničkách 

postupně rozšířila i do ostatních částí 
Šumavy. Podle mínění starousedlíků ale 
byly tyto šindele dost špatné, snad vi-
nou řidšího dřeva z mokřin, málo vydr-
žely a propouštěly vodu, a tak jak rych-
le se obchod s nimi rozšířil, tak brzy 
upadl a od jejich výroby se postupně 
upustilo.

Podle vzpomínek pamětníků býva-
lo i v Pošumaví tolik sněhu, že mnoh-
dy byly domky zapadány až po střechu 
a ve sněhových závějích se prokopá-
valy tunely, aby se mohlo mezi domky 
procházet. Ze střech bylo třeba shazo-
vat pravidelně sníh a k tomu měl ka-

ždý hospodář zvláštní sněhový žebřík 
nebo zcela jednoduše vylezl na střechu 
po sněhu. Dnes se to celé zdá jako po-
hádka. Když napadne více než padesát 
centimetrů sněhu, už je na světě kala-
mita. Sněhu nám rok od roku ubývá, je-
nom zima je stejně dlouhá a nepříjem-
ná. Zvlášť těžce to nesou staří lidé.

V zimním období se jedla hodně sytá 
jídla. Všichni si tak vynahrazovali jiná 
roční období, kdy se sice jedlo vydat-
ně, ale pro nedostatek času a množ-
ství práce třeba jen jedenkrát denně. 
V zimě hospodyně pravidelně vaříva-
ly rozmanité polévky pro zahřátí duše 
i těla. Více bylo těch jednodušších, 
prostých, ty pracnější pak přicházely 
na stůl o svátcích a podobných slav-
nostnějších příležitostech. Ve všední 
den to byl ukrop, tedy opečený chléb 

zalitý horkou vodou se smaženou cibul-
kou, rozetřeným česnekem a majorán-
kou. Hojná byla také mléčná polévka 
neboli couračka, levnější obdoba zelni-
ce, tedy bez klobásky, papriky a jíšky, 
dále kyselka z kyselého vysráženého 
mléka s krupkami, kmínem a šťoucha-
nými brambory, nebo praženka s kmí-
nem, bramborem a vajíčkem, ale ta 
už patřila mezi svátečnější, na nedě-
li před odchodem do kostela. Jak vi-
díte, v zimě se jedla polévka k snídani 
i obědu a k večeři se s chlebem dojída-
la ta, která zbyla. Někdy se jen zakrojil 
chleba a rozmočil v teplém mléce nebo 
v horké vodě s kmínem a majoránkou 
a večeře byla hned. Hodně se zahušťo-
valo nakrájeným chlebem, přikusovaly 
se vdolky nebo nějaká upečená placka. 
Například zelnou polévku vylepšovala 
každá hospodyně jinak. Rozklepnutým 
vajíčkem, kouskem másla, vařeným va-
jíčkem rozdrobeným do polévky, svá-
tečními domácími nudlemi nebo dro-
benkou. Ze všech polévek býval nejlep-
ší Formanský ukrop, který nepatřil mezi 
nejlevnější, ale dovedl prý probrat i již 
napůl mrtvého. Dovolit si jej mohli jen 
ti movití, a to ještě tak o veselce nebo 
křtinách. Ale dal se koupit i v zájezdní 
hospodě a skvělý prý se vařil „u Hů-
dojc“ za zatáčkou u rybníka v Dlouhé 
Vsi. Jak se opravdu hospoda jmenova-
la, nevím, ale u Hůdů se tam říká po-
řád. Ale nejen tato polévka se vařila 
ve formankách, byla i vynikající pivní, 
která byla považována za velmi zdra-
vou, výživnou a posilující.

Formanský ukrop
Do vody se dal vařit kus slepice, kus 

uzeného, kořenová zelenina, kmín, nové 
koření, pepř a půlka cibule. Na talíř se 
nalámaly kůrky tvrdého chleba, přidala 
se lžíce husího sádla a několik rozetře-
ných stroužků česneku. Vše se zalilo va-
řícím, výše uvedeným vývarem z masa 
a pak i napůl zmrzlý forman pookřál.

zpracoval václav strolený

Podle vzpomínek pamětníků 
bývalo i v Pošumaví tolik 

sněhu, že mnohdy byly domky 
zapadány až po střechu 

a ve sněhových závějích se 
prokopávaly tunely, aby se 

mohlo mezi domky procházet.
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iNFOrMace z OBce

KaLeNdÁŘ OBce 
Na rOK 2026

I když je rok na samém začát-
ku, my již začínáme přemýšlet nad 
stolním kalendářem pro příští rok. 
I tentokrát bychom rádi vytvoři-
li kalendář, který bude odrážet ži-
vot v naší obci a krásu naší krajiny. 
Proto se obracíme na vás, občany 
naší obce, s prosbou o spolupráci.

Pokud během tohoto roku pořídí-
te fotografie, které zachycují zají-
mavé momenty, kulturní akce, pří-
rodu nebo jiné zajímavosti z naší 
obce, podělte se o ně s námi! Ty 
nejlepší z nich budou zařazeny 
do stolního kalendáře na rok 2026.

Jak se zapojit?
• Fotografie zasílejte elektronicky 

na adresu starosta@obecsvera-
dice.cz nebo je můžete doručit 
osobně na obecní úřad na USB 
disku.

• Každá fotografie by měla být 
ve vysokém rozlišení a označena 
jménem autora.

• Uzávěrka pro zasílání fotografií 
je 20. 10. 2025.

Budeme velmi rádi, když se zapo-
jíte a společně vytvoříme jedinečný 
kalendář plný vzpomínek na Svéra-
dice. Děkujeme za vaši spolupráci 
a těšíme se na vaše fotografie.

vOdOvOdNí TruBKY
Při opravě vodovodu jsme 

za obecní úřad uskladnili několik 
vodovodních trubek Pe 90, které 
by ještě mohly někomu posloužit 
k jakémukoliv účelu kolem vašich 
chalup. Pokud byste o ně měli zá-
jem, stačí se domluvit na obecním 
úřadě a můžete si je odvézt.

uzavírKa siLNice 
svéradice – 
veLKÝ BOr

Během měsíce března budou za-
hájeny práce na opravě můstku 
na hlavní silnici před Velkým Bo-
rem a z tohoto důvodu bude sil-
nice v úseku od křižovatky na Ba-
bín k Velkému Boru zcela uzavře-
na. Počítejte tedy s tím, že nějaký 
čas budeme do Velkého Boru jez-
dit oklikou přes Horažďovice nebo 

chanovice. Oprava by měla být 
ukončena nejpozději do konce mě-
síce července.

Po dobu uzavírky provozu bude 
změněna i trasa linkových autobu-
sů, které tudy projíždějí. Autobus 
do Horažďovic, který od nás od-
jíždí v 5:51 hod. ráno, bude jezdit 
přes Babín. Spoj odjíždějící v 16.15 
hod. z Horažďovic pojede do Své-
radic přes Velký Bor, chanovice 
a Slatinu.

Na nové autobusové lince Praha-
-Blatná-Sušice bude objízdná trasa 
vedena přes Komušín.
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Naše vesNice
Svéradice

 sobota 1. března
13:00 hod. – MasOPusTNí PrŮvOd 
– tradiční staročeský průvod masek
• zahájení u zadního vchodu KD Svéradice

 sobota 8. března
17:00 hod. – OsLava MdŽ
– o dobrou pohodu se postará p. Ivo Smitka
Pro každou místní ženu bude připravena květina, 
drobný dárek, večeře a malé občerstvení.
• předsálí KD Svéradice

 středa 30. dubna
sTavěNí MÁJKY, LaMPiÓNOvÝ PrŮvOd, 
PÁLeNí ČarOděJNic
• náves, Vzácný vršek, občerstvení na Myslivně

svéradice

chaNOvice

hOraŽĎOvice

 čtvrtek 6. března
18:00 hod. – PUTOVáNÍ PO ALJAŠce – přednáška 
cestovatele Ivo Voltra   
• KD chanovice

 středa 12. března – neděle 16. března
divadeLNí PŘehLídKa – soutěžní přehlídka divadel
• KD Horažďovice

 sobota 22. března
20:00 hod. – araKaiN & aLKehOL – A+A Tour 2025, 
koncert
• KD Horažďovice

 sobota 12. dubna
09:00 – 12:00 hod. – veLiKONOČNí JarMarK
– řemeslný a farmářský jarmark s kulturním programem
• Mírové náměstí v Horažďovicích

 sobota 8. března
13:00 hod. – TurNaJ ve sTOLNíM TeNisu 
pro neregistrované hráče
• KD chanovice

 neděle 16. března
14:00 hod. – děTsKÁ MašKarNí veseLice – 
zábavné odpoledne pro děti
• KD chanovice

 čtvrtek 27. března
18:00 hod. – TOuLKY aLPaMi – přednáška
redaktora České televize Zdeňka Minaříka
• KD chanovice

 Otevírací doba hospody u Turků a prodejny cOOP:
 hospoda u Turků prodejna cOOP
Pondě l í   zavřeno 07:00–11:00
Úter ý  zavřeno 07:00–12:00    12:30–13:30
St ředa  zavřeno   07:00–12:00
Č t vr tek  16:00–22:00 07:00–12:00    12:30–14:00
Pátek  11:30–24:00 07:00–12:00    12:30–17:00
Sobota  11:30–24:00 07:00–11:00
Nedě le  11:30–22:00 zavřeno


